

Gustav Hoehne
Lt General

Koenigstein, 17 July 1950

Index for MS # B- 005.

Rear Admiral Mirow, at the time

Naval Commander LOIRE, ST. NAZAIRE.

(Gustav Hoehne)

Artillery

Evaluation of the artillery, efficiency of the various

batteries 1

Artillery ~~fighting~~ ^{five} against enemy war ships ~~by artillery~~ 3

Navy committed in ground fighting 8

Flak

Naval flak committed in ground fighting 8

Islands

Evaluation of defense efficiency of artillery on islands 1

Evacuation of islands 5

Order of battle

Organisation of Naval Commander LOIRE appendix 10 a/e

Airforce

Destruction of enemy planes 4,8

Enemy air attacks on oil installations 4

Navy

Committment of naval units in ground fighting 3,5,8

Fire fight between naval batteries on land with enemy

warships

Min ing operations by submarines	8
Protection on the high sea by navy	7
Blocking (partly) of river estuary	7
Sinking of a small tanker by the enemy	7
Supply by submarines	8
Naval craft in support of land attack	7
Evacuation	
Evacuation of islands	5
Supply	
Supply by submarines	8
Defense	
Artillery fire ^{exchange} fight with enemy war ships	3
Tasks of naval commander in the defense	1
Evaluation of the various batteries for defense	1
Committment of naval units in ground defense	5,8
Committment of naval artillery and flak in defense on land	8
Part Blocking ^{part of} a river estuary	7

MS # B-005

27 Apr 46

MIRON

Rear Admiral

MS # B-005

Rear Admiral MIROMV
at the time Naval Commander, Loire,
respectively St. Nazaire

The 27th April 1946

A. 6th June 44 till middle of August 44

The Naval Commander Loire, command post St. Nazaire - was responsible for the defense of the seafront in the western French coastal sector, which reached from Aurey in the North as far as the mouth of the Seudre in the South and which included the four Atlantic islands Noirmoutier, Yeu, Re and Cleron. He had the task to repulse enemy attacks from the sea against submarine bases St. Nazaire and La Pallice, the four Atlantic islands and the harbour of Les Sables d'Olonne and possible landings in this sector carried out by enemy troops co-operating with their own naval forces and the combined arms-units of the enemy army fighting at the coast. For this purpose the forces mentioned in the attached order of battle (only attached in the original) were at their disposal.

In the north of our own sector the area of the Naval Commander Bretagne (Brest) adjoined, in the south that of the Naval Commander Cascoigne (Royan). The chief weight of the sea-defense St. Nazaire rested upon the 17cm battery and the antiaircraft battery coming into question also for the battle against targets on water, whereas the obsolete 24 cm (railroad) - guns had only limited fighting possibilities. The sea defense La Pallice was perfect in every respect through the entirely modern 20,3 cm (Tower-) battery being supplemented in a valuable way by the 15 cm battery. The artillery of the islands Noirmoutier, Yeu and Cleron was weak as far as caliber and age was concerned and was less suitable for employment against sea targets and could be put out of action easily by a superior opponent.

The 10,5 cm battery near Les Sables d'Olonne could be employed with certain chances of success against light naval forces. St. Nazaire was strongly protected by anti-aircraft guns, La Pallice sufficiently. One was well aware of the fact that the capacity of defense of both fortifications against sea and land could have been considerably reduced by concentrated air attacks.

A main landing by the enemy in the immediate area of the heavy and the medium coast batteries was not considered probable, however, the possibility of surprise raids or small operations against submarine bases was reckoned with.

From the beginning of the invasion till the encirclement of the fortifications of the Atlantic the following engagements took place in the sector of the Naval Commander Loire engaging sea, land and anti-aircraft artillery, as well as the troops:

(1) A British task force (1 cruiser, 2-4 destroyers) making its first appearance at the beginning of August at the mouth of the Loire was taken under well directed fire at the end of that month on appearing off the coast of the island of Yeu by two 7,5 cm batteries at a distance of 60-100 hm (hit observed) and was forced to turn off. The enemy achieved 50 hits in the area of the battery which did not do any damage.

(2) The 20,3 cm battery on the island Re carried out a nightly bombardment directed by Radar against a group of destroyers sighted at the end of this month. These moved out of the range of fire at once toward the north, came into the radius of visibility of the battery Les Sables, and were first fired at from same with the aid of searchlights

and forced to turn off.

(3) The light naval artillery, Battalion 684, (Noirmoutier and Yeu), 686 (Re) and 687 (Oleron) were withdrawn from the islands beginning of August after the breakthrough near Avranches with the main elements, so as to be employed at the land fronts. Parts of the 1st MAA 686, took part in the defense of the town of Rennes; the two other battalions were employed in the sector Angers and joined the retreat of the forces in France.

The parts of the 1st MAA 686 (Re) left behind were brought up to strength by guns from boats put out of service in La Pallice.

(4) During the nights of the 25 and 26 July heavy air attacks on the oil installations at Donges (to the east of St. Nazaires) with heavy damage to same, but only slight losses of oil. Two downed enemy planes.

(5) Continuous use of Naval Antiaircraft Artillery Battalion 812 with successes against enemy air-planes in very heavy air attacks on La Pallice and against mine-laying planes.

(6) From the beginning of the invasion up to the encirclement the 24 Naval Motor Transport Battalion was successfully employed as escort supply transport for the AOK VII from St. Nazaire to the Normandy front.

B. Middle of August 44 till the 11th May 1945

(I.) The encirclement of the fortifications of the Atlantic having taken place middle of August (St. Nazaire/southern bank, end of

August)-the Naval Commander Loire was confronted with the following changes in the distribution of the forces and in the chain of command:-

1. The islands Yeu and Noirmoutier were evacuated, the garrisons and mobile weapons were removed to La Rochelle.

Only 6 pieces 15,5 cm field Howitzers were taken to St. Nazaire and put into use on the southern bank.

2. The land coast batteries in Les Sables were abandoned.

3. The command sectors La Rochelle, La Pallice, Re and Oleron were subordinated to the fort commander La Rochelle.

4. The 6th outpost flotilla with 3 boats of the 8th minesweeper flotilla of the submarine base St. Nazaire and the naval dockyard at St. Nazaire as well as 1300 men from boats laid up of the security divisions, were placed under the command of the Naval Commander, whereas about 1000 men of these forces as well as other naval personnel from the fortress started to march with units of the Army to the East. The 1300 boat's personnel mentioned above, the submarine companies, the first Naval Artillery Battalion 686, withdrawn into the fortress after the operation Rennes; and other soldiers released from the naval dockyard, from the arsenals, and from administrative bureaux, were employed on land and in the main line of battle and subordinated tactically to the "Heer". Further particulars about this may be obtained from the report of the commander at St. Nazaire, Brigadier-General Huenten.

The naval commander Loire was, as Naval Commander, St. Nazaire, in a subordinate position directly to the Naval High Command West, and to the Naval Fortress Command in all matters regarding fortresses.

(II.) From the encirclement to the capitulation the following military measures and operations were carried out:

1. Partial blocking of the mouth of the Loire by means of sinking block-ships.

2. Sealing of the outer Loire by constantly keeping patrol with 1-2 harbour security boats within the effective range of the coast batteries.

3. Patrolling by 1-2 boats of the harbor security fleet and 6 Outpost Flotilla Loire-up the river near Cordemais. The boats frequently took a hand in fighting with their own artillery during the engagements on the northern bank, and were shelled repeatedly without losses.

4. October 44: Sending off of a small tanker "Mary" escorted by a small harbour security boat to La Pallice in order to get Diesel oil. The tanker with the escorting boat was attacked and sunk by enemy naval forces on the return during the night from a spot on the heights of Les Sables d'Orlonne.

5. On transferring the main line of battle to the southern bank of the Loire on the 21st Dec. 44 the boats of the 6 Outpost Flotilla were employed to assist the activities on land.

6. April 45. Dispatch of M. 34 and M 254 (naval reconnaissance flotilla) to the west of La Pallice as commanded by the Naval High Command: M 34 for the definite transfer: M 254 for the supply of flour for the fort Lorient. On the way there (5th April 0500 German Summer Time) in the neighborhood they were subjected to re-bombardment by enemy destroyers, covering salvos, no hits. Fire returned. Engagement broken

off owing to rising fog. A transfer to the rear of M 254 could not be carried out any more owing to the situation on the water become more critical.

During the period of encirclement altogether 4 submarines, bringing up supplies for St. Nazaire and Lorient, arrived, besides a combat submarine to eliminate a disturbance, and one coming from Japan for installation of the schnoerkel. Escorted by boats of the 6 outpost flotilla when entering and leaving.

8. U 255, which remained as the sole submarine in St. Nazaire after the encirclement carried out successfully a mine operation at Les Sables and one to get supplies to La Pallice (Diesel oil for St. Nazaire and flour for Lorient.)

9. The funneling of supplies from Lorient to St. Nazaire, maintained during the whole time, was not interrupted by the enemy. A submarine chaser was shot down in the vicinity of La Baule.

10. Owing to the non-occurrence of air attacks the 5 Naval Antiaircraft Artillery succeeded in shooting down several enemy reconnaissance planes. Same was, besides, also employed with some 8,8 cm and 10,5 cm batteries provisionally rendered mobile, and light and medium antiaircraft artillery platoons.

A 7,5 cm battery and a 24 cm railway gun (Batz sur Mer) were rendered mobile by the naval artillery section and two 17 cm guns of the III battery removed to the height near Lesnais (northern bank); limited possibility of effect of these two guns towards the sea remained. When their range was great enough, some batteries of the Antiaircraft Brigade and the Naval Artillery Battalion 280 were included in the plan of fire of

the fort artillery.

The above statements about the employment of the forces subordinated to the Naval Commander Loire respectively St. Nazaire during the period from the 6 June 1944 till the 11 May 1945 cannot claim absolute accuracy as written particulars are lacking.

signed MIROM/

Rear Admiral

WARTIME STRUCTURE

NAVAL COMMANDER LOIRE

Combat Elements

Position of the 6th April 1944

COMMANDING ADMIRAL ATLANTIC COAST

ANGERS, vice Admiral SCHIRLITZ

NAVAL COMMANDER LOIRE

ST. NAZAIRE, Rear Admiral MIROW

MAA 280

LMAA 684*

St. Nazaire

Noirmoutier

1./4-7,5 St. Gildas

Noirmoutier

2./4-7,5 Pointeau

5 batteries with

3./4-17 Fort de Leve

6-15,5 cm F.H.

4./2-24 Batz s.M.

12-7,5 cm F.H.

5./2-24 Prefailles

6-7,5 cm L.A.G.

besides after

Ile d'Yeu

encirclement

3 batteries with

6./3-7,5 in land front

9-7,5 cm F.K.

1) later on rearmed

2-7.62 cm L.A.G.

in 10,5 cm SK

3-3,7 cm Flak

5-2 cm Flak

Besides 4 infantry companies

*subordinated to the Heer for training and for equipment.

MS # B-005

-9-

LMAA 686*

Ile de Re

4 batteries with

4-15,5 cm F.H.

12-7,5 cm F.K.

3 - 7,62 cm L.A.G.

3 - 7,5 cm L.A.G.

Besides 3 Infantry

companies

MAA 282,

Ile de Re

1./4 - 7,5 cm

2./4 - 7,5 cm

3./3 - 15 cm

4./2 - 20,3 cm D

5./4 - 8,8 cm

Besides tactically

subordinated to HKA

Regt. 1280

Re: 4-22 cm

Les Sables: 4-10,5 cm

HSFL LOIRE

Group St. Nazaire

9 boats

armament of

2 cm - 3,7 cm

Group La Pallice

11 boats

Armament of

2 cm - 7,5 cm

AFlak. A. 812

Ile de Re

Re:

5 batteries with

8-7,5 cm

9-4 cm

12-2 cm

8-150 cm heavy

1 Fu. M.O.

Oleron:

2 batteries with

8-7,5 cm

*subordinated to the Heer for training and for equipment.

MS # B-005

-10-

3-4 cm

7-2 cm

4-150 cm heavy

24. M.K.A.

St. Nazaire

6. Vp. Fl.**

St. Nazaire

10 Vp boats

Armament of

2 cm - 10,5 cm

LMAA 687*

Ile d'Oleron

8 batteries with

6-15, 5 cm F.H.

12-7,5 cm F.K.

tactically subordinated from

HKA Regt. 1281:

8-15 cm F.H.

4-10 cm F.K.

Besides 3 infantry companies

companies

8. M.S. Fl.**

St. Nazaire

M 34

M 28

M 254

Armament each boat

2-10,5 cm

1-3,7 cm D

2-2 cm V

4-2 cm E

6-CMG, 3-8,8 (OM)

V. Naval Flak brigade St. Nazaire (Flak-) tactically subordinated to the 13th Flak

*subordinated to the Heer for training and for equipment

**subordination only after encirclement.

Division of the Luftwaffe at Laval up to the encirclement.

M. Flak A. 703

St. Nazaire 7 batteries with

4-12,8 cm

4-10,5 cm D

16-10,5 cm E

(thereof 8-10,5 cm E

also for special combat)

1-3,7 cm D

1-4 cm

1-2 cm V

12-2 cm E

2-200 cm heavy

15-150 cm heavy

7 Fu. M.O.

after enclosure

besides 2 batteries

with

4-8,8 cm

8-2 cm and

4-10,5 cm as

single guns

M. Flak A. 809

St. Nazaire

7 batteries with

M. Flak A. 705

St. Nazaire 7 batteries with

3-10,5 cm D

17-10,5 cm E

16-2 cm E

1-200 cm heavy

14-150 cm heavy

7 Fu. M.O.

after encirclement

besides 4 batteries

with

13-105 cm

6-3,7 cm D

4-3,7 cm E

7-2 cm V

13-2 cm E and

3-10,5 cm u.

1-8,8 cm

as single gun.

M. Flak. A. 820

St. Nazaire

7 batteries with

MS # B-005

-12-

4-12,8 cm

20-4 cm

8-10,5 cm D

2-3,7 cm D

8-10,5 cm E

23-3,7 cm E

thereof 4-12,8 cm

17-2 cm V

and 12-10,5 cm

31-2 cm E

also for special combat

29-60 cm heavy

16-2 cm

17-150 cm heavy

7 Fu. M.O.

After encirclement

besides 3 batteries

with

6-15,5 cm F.H.

4-10,5 cm

2-8,8 cm and

5-10,5 cm as single pieces

6. Naval smoke producing unit

St. Nazaire

3 smoke producing companies

and 1 smoke equipment unit

on the Loire

Dissolved and split

(After the encirclement)

Explanation of signs

MAA

-Naval-Artillery Battalion

LMAA	-Light Naval artillery Battalion
M.Flak.A.	-Naval Flak Battalion
HSFL	-Harbour protection flotilla
Vp. EL.	-Outpost flotilla
M.S. Fl.	-Patrol flotilla
M.K.A.	-Naval Motor Transport Battalion
H.K.A. Rgt.	-Army coast artillery
F.H.	-field howitzer
F.K.	-field gun
L.A.G.	-land defense gun
E	-single gun carriage
D	-double gun carriage
V	-four barreled machine gun
Schw.-	-searchlight
Fu.Mo. -	radar - position finding equipment

Gustav H o e h n e
Gen. d. Inf. a. D.

Koenigstein/Ts., 17. 7. 50

I N D E X F U E R

M S # B 005

KONTERADMIRAL M I R O W , S. ZT. SEEKOMMANDANT

LOIRE, BZW. ST. NAZAIRE.

Gustav Höhne

(Gustav H o e h n e)

Index fuer MS # B 005.

Artillerie

Beurteilung der - , Wert der einzelnen Batterien	1
Gefechte (Schiessen) gegen feindliche Kriegsschiffe	
durch -	3
Marine - , Einsatz zum Erdkampf	8

Flak

, Marine - , Einsatz zum Erdkampf	8
-----------------------------------	---

Inseln

Beurteilung der Abwehrkraft der auf - eingesetzten	
Artillerie	1
Raeumung der -	5

Kriegsgliederung

- des Seekommandanten Loire	Anlage 10 a/e
-----------------------------	---------------

Luftwaffe

Abschuesse feindlicher Flugzeuge	4, 8
Angriffe feindlicher Luftwaffe auf Oelanlagen	4

Marine

Einsatz von - einheiten auf dem Lande	3, 5, 8
Feuergefecht durch - Batterie von Land mit	
feindlichen Kriegsschiffen	3
Minenoperation durch U-Boot	8
Sicherung auf See durch -	7
Verblockung (Teilverblockung) einer Flussmuendung	7

noch: Marine

Versenkung kleinen Tankers durch Feind	7
Versorgung durch U-Boote	8
Vorpostenflott., Unterstuetzung Angriffs auf dem Lande	7
Raeumung	
- der Inseln	5
Versorgung (Nachschub)	
- durch U-Boote	8
Verteidigung	
Artilleriegefecht mit feindlichen Kriegsschiffen	3
Aufgabe des Seekommandanten fuer die -	1
Beurteilung der einzelnen Batterien fuer die -	1
Einsatz von Marineeinheiten in der - zu Lande	5, 8
Marine-Artillerie und Flak, Einsatz zum Erdkampf in der -	8
Teilverblockung einer Flussmuedung	7

Konteradmiral MIROW

s.Lt. Seekommandant Loire, bezw. St.Nazaire

Den 27.IV.1946.

A. 6.6.44 bis Mitte August 44.

I. Der Seekommandant Loire - Gefechtsstand St.Nazaire - war fuer die Verteidigung der Seefront im westfranz. Kuestenabschnitt, der von Auray im Norden bis zur Seudre-Muendung im Sueden reichte und die vier atlantischen Inseln Noirmoutier, Yeu, Ré und Oleron einschloss, verantwortlich. Er hatte die Aufgabe, feindliche Angriffe von See gegen die U.Boots-Stuetzpunkte St.Nazaire und La Pallice, die vier atlantischen Inseln und den Hafen von Les Sables d'Olonne und etwaige Landungen in diesen Raeumen im Zusammenwirken mit eigenen Seestreitkraefte und den an der Kueste eingesetzten Heeresverbaenden abzuwehren. Hierfuer standen die in der anliegenden Kriegsgliederung (nur dem Original beigefuegt) genannten Streitkraefte zur Verfuegung.

Im Norden des eigenen Abschnitts schloss sich der Bereich des Seekommandanten Bretagne (Brest) an, im Sueden derjenige des Seekommandanten Gascogne (Royan). Das Schwergewicht der Seeverteidigung St.Nazaire lag in der 17 cm Batterie und den auch fuer eine Seezielbekaempfung in Frage kommenden Flakbatter., waehrend die veralteten 24 cm (Eisenbahn-) Geschuetze nur einen bedingten Kampfwert besaessen. Die Seeverteidigung La Pallice war durch die ganz moderne 20,3 cm (Turm-) Batterie (Schiffsgeschuetze) zu der die 15 cm Batterie eine wertvolle Ergaenzung bildete, durchaus hochwertig. Die Artillerie der Inseln Noirmoutier, Yeu und Oleron war nach Kaliber und Alter schwach, zum Einsatz gegen Seeziele wenig geeignet und durch einen ueberlegenen Gegner leicht niederzukaempfen. Die 10,5 cm Batterie bei Les Sables d'Olonne konnte mit gewissen Erfolgsaussichten gegen leichte Seestreit-

kraefte eingesetzt werden.

St. Nazaire war stark flakgeschuetzt, La Pallice nur unzureichend. Es bestand Klarheit darueber, dass die Verteidigungskraft beider Festungen nach See und Land durch massierte Luftangriffe erheblich beeintraechtigt werden konnte.

Eine Hauptlandung des Gegners im unmittelbaren Bereich der schweren und mittleren Kuestenbatterien wurde nicht als wahrscheinlich angesehen, jedoch wurde mit der Moeglichkeit ueberraschender Raids oder von Teiloperationen gegen die U.-Stuetzpunkte gerechnet.

II. Von Beginn der Invasion bis zur Einschliessung der Atlantikfestungen ist es im Bereich des Seekommandanten Loire zu folgenden Kampfhandlungen nach See, bzw. Land- und Flak-Einsätzen der Truppe gekommen:

1. Eine Anfang August erstmalig vor der Loiremündung aufgetretene britische Kampfgruppe (1 Kreuzer, 2 - 4 Zerstörer) wurde Ende dieses Monats bei ihrem Erscheinen vor der Insel Yeu von zwei 7,5 cm Batterien auf 60 - 100 km. Entfernung unter gutliegendes Feuer genommen (Treffer beobachtet) und zum Abdrehen gezwungen. Der Gegner erzielte etwa 50 Treffer im Batteriegelaende, die keine Schäden anrichteten.

2. Die 20,3 cm Batterie auf der Insel Ré führte Ende August gegen eine geortete Gruppe von Zerstörern ein nächtliches Funkmessschessen durch. Diese liefen aus dem Feuerbereich nach Norden, kamen in Sichtweite der Batterie Les Sables und wurden von dieser unter Scheinwerfergebrauch beschossen und zum Abdrehen gezwungen.

3. Die leichten Marineartl. Abtl./684 (Noirmoutier und Yeu), 686 (Ré) und 687 (Oleron) wurden Anfang August nach dem Durchbruch bei Avranches mit den Hauptteilen von den Inseln abgezogen, um an den Landfronten eingesetzt zu werden. Teile der 1. MAA 686 waren an der Verteidigung der Stadt Rennes beteiligt; die beiden anderen Abteilungen wurden im Raume Angers eingesetzt und anschliessend dem Rueckzug der Frankreichverbaende angeschlossen.

Die zurueckgebliebenen Teile der 1. MAA 686 (Ré) wurden durch Besatzungen von in La Pallice ausser Dienst gestellten Booten aufgefüllt.

4. In den Naechten vom 25. und 26.7. schwere Luftangriffe auf die Oelanlagen in Donges (ostwaerts St.Nazaire) mit starken Schaeden an den Anlagen, aber geringen Oelverlusten. 2 Abschuesse.

5. Laufender Einsatz der Marineflakabteilung 812 (Inseln Ré und Oleron) mit Abschusserfolgen gegen staerkere Luftangriffe auf La Pallice und gegen Minenflugzeuge.

6. Vom Beginn der Invasion bis zur Einschliessung wurde die 24. Marinekraftfahrabteilung erfolgreich zum Nachschubtransport fuer das AOK VII von St.Nazaire zur Normandiefrent herangezogen.

B. Mitte August 44 bis 11.5.45.

I. Mit der Mitte August (St.Nazaire/Suedufer Ende August) erfolgten Einschliessung der Atlantikfestungen traten fuer den Seekommandanten Loire folgende Aenderungen in der Kraefteverteilung und den Befehlsverhaeltnissen ein:

1. Die Inseln Yeu und Noirmoutier wurden geraeumt, die Besatzungen und beweglichen Waffen nach La Rochelle verlegt. Lediglich 6 Stueck 15,5 cm Feldhaubitzen wurden nach St.Nazaire ueberfuehrt und auf dem Suedufer eingesetzt.

2. Die Heereskuestenbatterie in Les Sables wurde aufgegeben.

3. Die Befehlsbereiche La Pallice, La Rochelle, Ré und Oleron wurden dem Festungskommandanten La Rochelle unterstellt.

4. Die 6.Vorpostenflottil. mit 3 Booten der 8.Minensuchflottil., der U-Stuetzpunkt St.Nazaire und die Kriegsmarinewerft St.Nazaire sowie etwa 1300 Mann von ausser Dienst gestellten Booten der Sicherungsdivisionen wurden dem Seekommandanten unterstellt, waehrend etwa 1000 Mann dieser Verbaende sowie sonstiges Marinepersonal der Festung mit Heeresverbaenden den Marsch nach Osten antraten. Die genannten 1300 Mann Bordpersonal, die U-Stuetzpunktkompanien, die aus dem Einsatz Rennes in die Festung zurueckgezogene 1. MAA 686 und andere aus der Kriegsmarinewerft, den Arsenalen und Verwaltungsdienststellen freigemachte Soldaten wurden an Land in der HKL eingesetzt und dem Heer taktisch unterstellt. Naeheres hierueber siehe im Bericht des Kampfkommandanten St.Nazaire, Generalmajor Huenten.

5. Der Seekommandant Loire wurde als Seekommandant St.Nazaire un-

MS # B-005

-6-

mittelbar dem Marineoberkommando West und in allen Festungsangelegenheiten dem Festungskommandanten St.Nazaire unterstellt.

II. Von der Einschliessung bis zur Kapitulation wurden folgende militaerische Massnahmen und Operationen durchgefuehrt:

1. Teilweise Verblockung der Loiremündung durch Versenkung von Blockschiffen.

2. Sicherung der Aussenloire durch staendiges Ausliegen von 1 - 2 H.-S. Booten im Wirkungsbereich der Kuestenbatterien.

3. Auslegung von 1 - 2 Booten der Hafenschutzflott. und 6. Vorpostenflott. Loire - aufwaerts bei Cordemais. Die Boote griffen haeufig mit ihrer Bordartillerie in die Kampfhandlungen auf dem Nordufer ein und wurden - ohne Verluste - wieder beschossen.

4. Oktober 44: Entsendung des kleinen Tankers "Mary" in Begleitung eines Hafenschutzbootes nach La Pallice zwecks Abholung von Dieseloel. Der Tanker wurde auf dem Rueckmarsch mit dem Begleitboot nachts etwa auf der Hoehe von Les Sables d'Olonne von feindlichen Seestreitkraefte angriffen und versenkt.

5. Bei der Vorverlegung der HKL. auf dem Suedufer der Loire am 21.12.44 wurden die Boote der 6. Vorpostenflott. zur Unterstuetzung des Vorgehens an Land angesetzt.

6. April 45: Entsendung von M 34 und M 254 (8. MSFl.) auf Befehl des MOK - West nach La Pallice: M 34 zur endgueltigen Verlegung; M 254 zur Abholung von Mehl fuer die Festung Lorient. Auf dem Marsche dorthin (5.IV. 0500^h D.S.Z.) auf der Hoehe von Ré Beschuss durch feindliche Zerstoerer, deckende Salven, keine Treffer. Feuer erwidert. Gefecht durch aufkommenden Nebel abgebrochen. Eine Rueckverlegung von M 254 konnte wegen Verschaerfung der Seelage nicht mehr durchgefuehrt werden.

7. Insgesamt sind waehrend der Einschliessung 4 U-Boote mit Nachschubguetern fuer St.Nazaire und Lorient in St.Nazaire eingelaufen, ferner ein Kampf-U-Boot zur Beseitigung einer Stoerung und ein von Japan kommendes U-Boot zum Einbau des Schnorchels. Geleit beim Ein- und Auslaufen durch Boote der 6.Verpostenflott.

8. U 255, das nach der Einschliessung als einziges U-Boot in St.Nazaire verblieben war, fuehrte im April 45 eine Minenoperation vor Les Sables und eine Versorgungsunternehmung nach La Pallice (Dieseloel fuer St.Nazaire und Mehl fuer Lorient) erfolgreich durch.

9. Der waehrend der ganzen Zeit von Lorient aufrecht erhaltene Versorgungsverkehr nach St.Nazaire wurde vom Feinde nicht gestoert. Ein U-Jaeger sank auf der Hoehe von La Baule.

10. Bei Fehlen von Luftangriffen erzielte die 5.Marineflakbrigade mehrere Abschuesse von feindlichen Aufklaer.Fliegern. Sie wurde ausserdem mit einigen provisorisch beweglich gemachten 8,8 cm und 10,5 cm Batterien in der Landfront eingesetzt, desgl. mit leichten und mittleren Flakzuegen. Von der Marineartillerieabtl. 280 wurden eine 7,5 cm Batr. und ein 24 cm Eisenbahngeschuetz (Batz sur Mer) beweglich gemacht und zwei 17 cm Geschuetze der III.Batterie auf die Hoehe bei Lesnais (Nordufer) verlegt; beschraenkte Wirkungsmoeglichkeit dieser beiden Geschuetze nach See zu blieb erhalten. So weit Reichweiten ausreichend, waren einzelne Batterien der Flakbrig. und MAA 280 in den Feuerplan der Festungsartillerie aufgenommen.

Vorstehende Ausfuehrungen ueber den Einsatz der dem Seekommandanten Loire bezw. St.Nazaire unterstellten Streitkraefte in der Zeit vom 6.6.44 bis 11.5.45 erheben keinen Anspruch auf absolute Genauigkeit, da schriftliche Unterlagen fehlen.

gez. MIROW

Konteradmiral

KRIEGSGLIEDERUNG
 SEEKOMMANDANT LOIRE
 Kampftruppen
 STAND VOM 6.VI.1944

Gefertigt am 26. April 1946

KOMMANDIERENDER ADMIRAL ATLANTIKKUESTE

ANGERS, VIZEADMIRAL SCHIRLITZ

SEEKOMMANDANT LOIRE

ST.NAZAIRE, KONTERADMIRAL MIROW

MAA 280

IMAA 684 *)

St.Nazaire

Noirmoutier

1./4-7,5 St.Gildas

Noirmoutier

2./4-7,5 Pointeau ¹⁾

5 Batterien mit

3./4-17 Fort de Leve

6-15,5 cm F.H.

4./2-24 Batz s.M.

12-7,5 cm F.K.

5./2-24 Prefailles

6-7,5 cm L.A.G.

ausserdem nach Ein-

Ile d'Yeu

schliessung:

3 Batterien mit

6./3-7,5 in Landfront

9-7,5 cm F.K.

1) spaeter unarmiert

2-7,62 cm L.A.G.

in 10,5 cm SK

3-3,7 cm Flak

5-2 cm Flak

Ausserdem 4 Infan-

teriekompagnien

MS # B-005

IMAA 686 *)

Ile de Re

4 Batterien mit

4 - 15,5 cm F.H.

12 - 7,5 cm F.K.

3 - 7,62 cm L.A.G.

3 - 7,5 cm L.A.G.

Ausserdem 3 Infanterie-
kompanien

MFlak.A.812

Ile de Re

Re:

5 Batterien mit

8 - 7,5 cm

9 - 4 cm

12 - 2 cm

8 - 150 cm Schw.

1 Fu.M.O.

Oleron:

2 Batterien mit

8 - 7,5 cm

3 - 4 cm

7 - 2 cm

4 - 150 cm Schw.

-10 b-

MAA 282,

Ile de Re

1./4 - 7,5 cm

2./4 - 7,5 cm

3./3 - 15 cm

4./2 - 20,3 cm D

5./4 - 8,8 cm

Ausserdem taktisch
unterstellt von HKA

Regt.1280

Re: 4 - 22 cm

Les Sables: 4 - 10,5 cm

HSFL LOIRE

Gruppe St.Nazaire

9 Boote

Bewaffnung von

2 cm - 3,7 cm

Gruppe La Pallice

11 Boote

Bewaffnung von

2 cm - 7,5 cm

MS # B-005

-10 c-

24.M.K.A.

St.Nazaire

6.Vp.Fl. **)

St.Nazaire

10 Vp-Boote

Bewaffnung von

2 cm - 10,5 cm

IMAA 687 *)

8.M.S.Fl. **)

St.Nazaire

Ile d'Oleron

M 34

8 Batterien mit

M 28

6 - 15,5 cm F.H.

M 254

12 - 7,5 cm F.K.

Bewaffnung je Boot:

taktisch unterstellt vom

2 - 10,5 cm

HKA Regt.1281:

1 - 3,7 cm D

8 - 15 cm F.H.

2 - 2 cm V

4 - 10 cm F.K.

4 - 2 cm E

Ausserdem 3 Infanterie-

6 - CMG

kompanien

3 - 8,8 cm Raketen

V.MARINE FLAKBRIGADE ST.NAZAIRE (flaktaktisch bis zur Einschliessung der
13 Flakdivision der Luftwaffe in Laval unterstellt)

M.Flak.A.703

M.Flak.A.705

St.Nazaire 7 Batterien mit

St.Nazaire 7 Batterien mit

4 - 12,8 cm

3 - 10,5 cm D

4 - 10,5 cm D

17 - 10,5 cm E

16 - 10,5 cm E

16 - 2 cm E

MS # B-005

-10 d-

(davon 8 - 10,5 cm E

auch fuer Seezielbekaempfung)

1 - 3,7 cm D

1 - 4 cm

1 - 2 cm V

12 - 2 cm E

2 - 200 cm Schw.

15 - 150 cm Schw.

7 Fu.M.O.

nach Einschliessung

ausserdem 2 Batterien

mit

4 - 8,8 cm

8 - 2 cm und

4 - 10,5 cm als

Einzelgeschuetze.

M.Flak.A.809

St.Nazaire

7 Batterien mit

4 - 12,8 cm

8 - 10,5 cm D

8 - 10,5 cm E

davon 4 - 12,8 cm

und 12 - 10,5 cm

auch fuer Seezielbekaempfung

1 - 200 cm Schw.

14 - 150 cm Schw.

7 Fu.M.O.

nach Einschliessung

ausserdem 4 Batterie-

rien mit

13 - 10,5 cm

6 - 3,7 cm D

4 - 3,7 cm E

7 - 2 cm V

13 - 2 cm E und

3 - 10,5 cm u.

1 - 8,8 cm

als Einzelgeschuetze.

M.Flak.A.820

St.Nazaire

7 Batterien mit

20 - 4 cm

2 - 3,7 cm D

23 - 3,7 cm E

17 - 2 cm V

31 - 2 cm E

29 - 60 cm Schw.

SKELTON

MS # B-005

-10 e-

16 - 2 cm

17 - 150 cm Schw.

7 Fu.M.O.

Nach Einschliessung

ausserdem 3 Batterien

mit

6 - 15,5 cm F.H.

4 - 10,5 cm

2 - 8,8 cm und

5 - 10,5 cm als Einzelgeschuetze.

6.Mar.Nebelabtlg.

St.Nazaire

3 Nebelkompanien

u.1 Nebeltraegergruppe

auf der Loire.

(Nach der Einschliessung aufgeloeset und aufgeteilt)

Zeichenerklaerung

MAA - Marine-Artillerieabteilung

LMAA - leichte Mar.Artl.Abtlg.

M.Flak.A. - Marine-Flak-Abteilung

HSFL - Hafenschutzflottille

Vp.Fl. - Vorpostenflottille (

M.S.Fl. - Minensuchflottille

M.K.A. - Mar.Kraftfahrabtlg.

H.K.A.Rgt.- Heereskuesten-Artl.Regt.

SKELETON

F.H. - Feldhaubitze

F.K. - Feldkanone

L.A.G. - Lande-Abwehrgeschuetz

E - Einzel-Laffette

D - Doppel- "

V - Vierlings "

Schw. - Scheinwerfer

Fu.M.O. - Funkmess-Ortungsgeraet

*) In Ausbildung u. Einsatz dem Heer unterstellt.

**) Unterstellung erst nach Einschliessung.